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PRIČA SE...

POTVRĐENO: IGOR RADOJIČIĆ 
NE OSNIVA SVOJU STRANKU

Fmreže

Jelena Stanisljevic
Uvijek je prezabavno posmatrati slavne ličnosti, milionere
i mecene kad promovišu društvenu svijest o problemima
današnjice.

 

Milan Pudar
Studentski dom Slobodan Bajić - Novi Sad. Udruženje 
studenata Republike Srpske u Srbiji!
 

Danil Medvedev
Respect for this champion!

Bivši gradonačelnik Banja Luke, Igor Radojičić, ne razmišlja da osnuje svoju stranku kako 
bi pripremio teren za izbore 2024. godine, potvrđeno je Faktor magazinu iz više izvora. 
Posljednjih dana, u političkim i novinarskim krugovima u Banjoj Luci, proširila se vijest 
da Radojičić planira odlazak iz SNSD-a i formiranje vlastite političke partije. Iz izvora 
bliskih bivšem banjalučkom gradonačelniku Faktor saznaje da to nije tačno, te da je u 
pitanju dezinformacija koju je namjerno pustio neko iz kabineta aktuelnog gradonačel-
nika Draška Stanivukovića. Saradnici ovog diplomiranog gimnazijalca već danima, po 
saznanju Faktora, obilaze kancelarije zaposlenih u Gradskoj upravi za koje znaju da su 
bliski sa bivšim gradonačelnikom raspitujući se da li je istinita informacija o osnivanju 
nove stranke. Na taj način Stanivuković pokušava da dodatno destabiluzuje SNSD u Ba-
njoj Luci, razjedini glasače, članove i simpatizere stranke, a ujedno i dobije alibi da se 
kandiduje na narednim izborima za neku od vodećih funkcija u Republici Srpskoj.

„POLJOPRIVREDNIK” MUDRO ĆUTI

Igor Radojičić i dalje mudro ćuti i ne komentariše ove, ali ni sve druge navode koje 
aktuelni gradonačelnik sipa kao spinove u javnost. Među tim spinovima ili ponudama 
aktuelnog gradonačelnika je bila i ona da mu Radojičić bude zamjenik ili savjetnik nakon 
gubitka izbora. Radojičić se u to vrijeme sklonio iz javnosti, bavio se poljoprivredom i 
lobirao da se vrati na fakultet. Ostaje član SNSD, ali bez neke jasne želje da se uključi 
u politički život. Javnost i dalje zabavlja objavljivanjem „poljoprivrednih slika” na druš-
tvenim mrežama gdje se hvali baštom i plodovima svog rada. Ranije se spekulisalo da 
je Radojičićeva „rezervna partija”,  Pokret Poligraf, koji nije prošao cenzus na prošlim 
lokalnim izborima u Banjoj Luci, nakon čega se stranka Zorana Talića, praktično, raspala. 

DOKTORAND  „TEORIJE HAOSA“

Bivši gradonačenik je, nakon nekoliko mjeseci provedenih na birou kao nezaposlena 
osoba, konačno dobio posao na Elektrotehničkom fakultetu u Banjoj Luci gdje bi trebalo 
da dobije status višeg asistenta za užu naučnu oblast Automatika i robotika. Radojičić 
je već radio na ovom fakultetu i odatle je  2003. godine počeo svoju političku karijeru. 
Zanimljivo je da  tema njegove  doktorske disertacije nosi naziv „Teorija haosa“. 

Novine FAKTOR su upisane u Registar javnih glasila RS pod rednim brojem 670 
po rješenju broj 07.06/053-46/21-2
Sedmično izdanje, svakog četvrtka, latiničnim pismom

UZALUD MU TRUD: STANIVUKOVIĆ MOŽE I DUBLJE OD DNA!

Igor RADOJIČIĆ, FOTO:FB
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Upozoravali ste na po-
goršano zdravstveno 
stanje generala Ratka 
Mladića. O čemu se 
konkretno radi i koliko 
je situacija ozbiljna?

Mladić: Uz sve 
zdravstvene probleme 
drastično mu se pogorša-
la situacija u vezi sa še-
ćerom i nedefinisano je 
stanje kada su u pitanju 
bubrezi, jer smo samo 
usmeno dobili infor-
macije od ljekara da se 
obrati pažnja na ishranu, 
zbog problema sa radom 
bubrega. Na taj način 
smo i saznali da on ima 
problema sa bubrezima, 
ali ne znamo kog nivoa, 
jer mjesecima ne dobija-
mo zvanične medicinske 
izvještaje i rezultate ana-
liza koje mu rade. Kao 
što znate, na to smo više 
puta upozorili. Čak je i 
sudija u drugostepenom 
vijeću donijela rješenje 
da moraju da nas oba-
vještavaju na nedjeljnom 
nivou, međutim - to se 
više ne dešava. I izvje-
štaji koje smo dobijali 
bili su veoma uopšteni. 
Nismo dobijali nikakve 
konkretne medicinske 
podatke o, primjera radi, 
krvnoj slici i drugim pa-
rametrima. Tako da zna-
mo samo ono što nam on 
kaže i na osnovu spora-
dičnih informacija.

Da li Vaš otac ima ade-
kvatnu medicinsku 
njegu ili ona namjerno 
izostaje?

Mladić: Nemamo 
uopšte informaciju kakvu 
on njegu dobija, koje li-
jekove mu daju i u kojim 
dozama. Da mu daju ade-
kvatnu njegu, ne bi imali 
razloga da to kriju.

Da li su članovima po-
rodice dozvoljene po-
sjete generalu Ratku 
Mladiću?

Mladić: Od jula su 
članovima porodice do-

zvoljene posjete. Ja sam 
bio u junu, a moja majka 
krajem jula i uskoro će 
neko od nas ponovo da 
ga posjeti, ako to epi-
demiološki uslovi budu 
dozvoljavali.

Dokle se stiglo sa revi-
zijom presude i imate 
li novih dokaza, kojih i 
kada će biti zatražena?

Mladić: To je ogro-
man posao. Moraćemo 
ponovo da organizuje-
mo istragu, kao i da po-
kušamo da dođemo do, 
eventualno, novih do-
kumenata i izjava svje-
doka. To je zaista jako 
veliki posao i zahtjeva 
velike resurse.

Pretpostavljamo da re-
viziju stoga ne može-
mo očekivati u skorije 
vrijeme?

Mladić: Mi smo tek 
počeli time da se bavi-
mo i to će trajati neko 
vrijeme, jer je revizija 
još jedina šansa koju 
imamo i moramo te-
meljno i ozbiljno  tome 
da pristupimo. I to si-
gurno neće biti brzo.

Imate li pomoć zvanič-
nih organa Republike 
Srpske i Srbije?

Mladić: Ne, u ovom 
trenutku.

Imate li naznaka da bi 
se mogla promijeniti 
najava da će general 
Mladić biti upućen u 
Veliku Britaniju na iz-
državanje kazne? 

Mladić: To su bile 
medijske spekulacije u 
vezi sa Velikom Brita-
nijom, koju je podgrijao 
britanski ambasador u 
Ujedinjenim nacijama, 
jer je javno izrazio spre-
mnost da „ugoste“ ge-
nerala. Međutim, to je 
bio njihov PR manevar 
da izvrše na neki način 
pritisak. Oni imaju neke 
svoje razloge zašto se 

ponašaju tako u vezi sa 
predsjednikom Radova-
nom Karadžićem i ge-
neralom Mladićem. Ali, 
to nije propisan način na 
koji se određuje gdje će 

Presude nisu nepobitne ako 
ih štiti nametnuti zakon
Zdravstveno stanje bivšeg komandanta Glavnog štaba Vojske Republike Srpske se kompli-
kuje, a što je još gore, tačne medicinske izvještaje porodica ne dobija i to izaziva dodatnu 
zabrinutost, upozorio je za FAKTOR magazin njegov sin Darko Mladić. Naglašava da im pred-
stoji veliki posao, kada je u pitanju revizija presude, koja zahtijeva velike resurse, jer je to 
jedina šansa za generala Ratka Mladića. Međutim, za mogući dogovor unutrašnjih faktora o 
budućnosti dejtonske BiH su već umanjene šanse, nakon što je bivši visoki predstavnik, prije 
odlaska, nametnuo štetan zakon. Upozorava da se dobronamjerna i stručna kritika ne može 
nasilno ugušiti, kao i neutemeljene presude braniti nametnutim zakonom.

Darko MLADIĆ

VEĆ SE VIDI VIŠESTRUKA ŠTETA 

Molim Vas za komentar na Zakon o zabrani negiranja genocida koji je namet-
nuo bivši visoki predstavnik u BiH Valentin Incko?

Mladić: Mislim da je prošlo dovoljno vremena da se vidi koliku je štetu napra-
vio taj Inckov potez. On je problematičan na više nivoa, počevši od toga da 
neizabrani stranac, nema pravo da na taj način donosi zakone, jer je poznato 
kako se oni usvajaju. Jasno je da na to nije imao pravo i da je proizvelo velike 
posljedice, koje prevazilaze interes zainteresovanih strana. Inckov potez je još 
jedna blokada da se u BiH sve strane, na jedan prirodan način, dogovore o 
poštovanju međusobnih interesa. Taj zakon nas je udaljio od mogućeg unutraš-
njeg dogovora kako uopšte BiH da funkcioniše u odnosu na Dejtonski spora-
zum i, između ostalog, sadašnji trenutak. Kao da je neko htio da spriječi da se 
legalni predstavnici svih naroda u BiH dogovore na jedan razuman i racionalan 
način o njenom budućem funkcionisanju. Inckov zakon je štetan na mnogo 
više nivoa nego što je to narativno u vezi sa haškim presudama. Kao što vidite, 
došlo je do reagovanja i stalnih članica Savjeta bezbjednosti, Rusije i Kine. Sve 
to je odvelo situaciju u jednom pogrešnom pravcu. Umjesto da visoki predstav-
nik bude nezavisni medijator koji će da „spusti loptu“ i pomogne stranama 
da se dogovore u obostranom interesu, on komplikuje i diže tenzije. Kao da 
se željelo da ne dođe do dogovora i daju lažne nade jednoj strani da može 
da ostvari neke svoje nerealne ciljeve, očigledno na štetu Republike Srpske, 
a isprovocira Srbe da daju odgovor koji je, moram reći, apsolutno primjeren, 
jednom katastrofalnom potezu koji je Incko uradio. 

NE MOGU SE NASILNO ZAPUŠITI USTA

Kako ocjenjujete izvještaje nezavisnih međunarodnih komisija za Srebreni-
cu i Sarajevo?  Mogu li oni pomoći da se sazna istina o dešavanjima tokom 
rata, za koju se zalaže srpska strana? Takođe, mogu li oni pomoći i za reviziju 
presude?

Mladić: To je korak u dobrom pravcu i kamo sreće da smo to mnogo ranije 
uradili na taj način. Mislim da je to bio gest Republike Srpske koji je bio 
primjeren datoj situaciji, a dočekan je na nož od druge strane - potpuno 
neopravdano. Ako imamo želju da, kao što sam rekao, dođemo do nekog 
razumijevanja i dogovora u BiH, mora biti bar minimum želje da se čuje i 
druga strana. Kao da je Inckov zakon, možda, na određen način bio i reakcija 
na nalaze ovih komisija o kojima je, smatram, trebalo da raspravlja stručna i 
naučna javnost iz svih strana, da bi se došlo do nekih minimalnih zajedničkih 
tačaka na kojima možemo da razgovaramo o tim temama. Ali, Inckov potez 
je na određeni način onemogućio bilo kakvu naučnu i stručnu raspravu. Nije 
normalno da se bilo koja presuda, bilo kojeg suda, podržava na taj način. 
Dobronamjerna i stručna kritika je dobrodošla, a ne da se nasilnim putem 
zapuše usta kritičarima određenih presuda. Ako se one moraju štititi na taj 
način, onda je to pokazatelj da one nisu donesene na nepobitno utvrđenim 
činjenicama. 
Advokati su pogledali oba izvještaja i ima dosta interesantnih stvari.Vidjeće-
mo da li ćemo moći nešto od tih materijala da koristimo u reviziji.

Bosiljka i Darko MLADIĆ

general da izdržava pre-
sudu Haškog tribunala. 
Procedura je takva da 
oni, nakon drugostepe-
ne presude, šalju dopi-
se svim zemljama koje 

su na listi za izvršenje 
sankcija. Taj proces tra-
je kako bi se vidjelo ko 
je spreman da ga primi 

- a ko ne. 
S.S.

Darko Mladić, sin Ratka Mladića u
intervjuu za FAKTOR ocjenjuje:
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Milan Radović je 
krenuo u kon-
solidaciju Srp-
ske demokrat-

ske stranke u izbornim 
jedinicama 1, 2 i 3 na taj 
način da će završni miting 
organizovati ne nekoj eg-
zotičnoj destinaciji. Mo-
guće da će to biti  Opatija, 
Budva ili egzotični Dubai 
jer tu uglavnom dono-
si odluke - komentarišu 
pojedini članovi banja-
lučkog SDS-a „pojačanu 
aktivnost“ nametnutog 
zamjenika predsjednika 
SDS-a.

Radović nije po akti-
ma stranke izabran na tu 
poziciju, a s obzirom na 
ponašanje, njegova uloga 
je da stranku, ili ono što je 
od nje ostalo, razvali iznu-
tra - kažu stari članovi.

Prije tačno godinu 
dana Milan Radović je 
od nezadovoljnih članova 
DNS-a, SDS-a i PDP-a 
okupio inicijativni od-
bor za formiranje nove 
političke partije koja je 
u nazivu imala prefiks 
„ekonomski“. Urađen je 
i logo, napisan Statut i taj 
prijedlog je trebalo da do-
bije saglasnost određenih 
uticajnih grupa iz Srbije.

Ipak, Radović se sa 
tog sastanka vratio odlu-
čan da se aktivira u poli-
tici, jer „sa strane više ne 
može gledati ovaj eko-
nomski sunovrat“, te se 
ekspresno pozicionirao u 
SDS-u na mjesto zamje-
nika predsjednika stranke. 
U paketu sa njim, na ne-
postojeću poziciju sekre-
tara za dijasporu, dolazi i 
Momčilo Mandić koji bi 
poslužio kao „kopča“ za 
dobar odnos sa Vučiće-
vim SNS-om.

Upućeni u dešavanja 
unutar SDS-a kažu da je 
Mirko Šarović bio protiv 
nametnutih rješenja koja 
nemaju uporište u aktima 
stranke, međutim pod pri-
tiskom i sa ciljem poprav-

ljanja stanja u Krajini, te 
po cijenu normalizacije 
odnosa sa rukovodstvom 
u Srbiji - progutao je 
knedlu i pristao.

Mirko Šarović je bio 
oduševljen nakon prvog 
sastanka sa Aleksandrom 
Vučićem koji mu je omo-
gućio, upravo, Milan Ra-
dović. Oduševljenje je 
bilo toliko da je detalje 
sastanka, do tančina, pre-
pričao članovima Glav-
nog odbora  na sjednici u 
julu mjesecu. Međutim, 
izostavio je jednu stvar sa 
sastanka, a to je da Vučić 
ne prašta Šaroviću odnos 
sa Srbijom kada je bio mi-
nistar u Savjetu ministara 
i da je „agenda iz 2017.
godine“  u stvari ključna 
za dovođenje Radovića 
na čelo SDS-a -kaže za 
Faktor jedan od učesnika 
sastanka.

Da bi Radović ispu-
nio sve tražene uslove 
potrebno je da „očisti bi-
ografiju“ i da na izvjestan 
način „pljune” po onima 
sa kojima je gradio svoje 
finansijsko carstvo.

Najbolji način da to 
uradi je da se priključi 
Drašku Stanivukoviću 
i popljuje svoje dojuče-
rašnje saradnike - Srđana 
Amidžića i Sinišu Kurte-
šu.

Ekipa iz Ade, koju je 
formalno i neformalno 
okupljao Radović, kriva 
je što je provodila njegove 
ideje kada je bio osnivač 
firmi koje su, prema rije-
čima gradonačelnika Ba-
njaluke, oprale značajna 
sredstva u vrijeme man-
data Igora Radojičića.

Sve su češće primjed-
be na Radovićevo pona-
šanje 

- Na sastancima se 
ponaša kao da je on osno-
vao SDS. Dijeli savjete, 
nervozan je na saradnike 
i ne prihvata bilo kakvu 
raspravu o njegovim do-
metima i dostignućima, i 

sve to prečesto radi pred 
Mirkom Šarovićem, koji 
nema namjeru da baha-
to ponašanje pridošlice 
dugo toleriše - kaže izvor 
iz SDS-a i dodaje da je i 
Šaroviću jasno da Rado-
vić nema kapacitet kao 
što je to njemu predstav-
ljeno.

- Šarovića su na Ra-
dovićevo ponašanje upo-
zorili odbori iz Teslića, 
Prijedora i Doboja. Upra-
vo oni u kojima je trebalo 
da „sredi stanje“ 
- kaže izvor 
iz SDS-a .

Z.Š.

NOVI POTRES U OPOZICIJI: 
TAJKUN BI U FOTELJU 
PREDSJEDNIKA

 

Milan RADOVIĆ

Izbor Mirka Šarovića za predsjednika najveće opozicione stranke u Repu-
blici Srpskoj pratile su brojne nelogičnosti, jer su zagriženi članovi sma-
trali da je on predstavnik „krupnog kapitala“ u politici. Baveći se izvozom 
mesa u Tursku, zatim izgradnjom zgrada u Srbiji, predsjednik SDS-a u svo-
je redove primio je osobu koja će ga, zbog ličnih interesa, otjerati u poli-
tičku penziju.

BANKARSKI I GRAĐEVINSKI LOBI

- Milan Radović je u SDS doveden da smijeni Mirka Šarovića sa njegove pozi-
cije i da u Republici Srpskoj na vlast dođe bankarski i građevinski lobi, i on po 
cijenu života mora da ostvari njihove ciljeve - kaže za FAKTOR izvor iz SDS-a.
Očigledno je da on nema vremena da se bavi gradskim odborom i da sve 
obaveze prebacuje na Aleksandra Petkovića (kojem je već zaposlio suprugu 
u Vodovod a.d Banjaluka), te da mu i nije cilj da uvede red u odbor koji ima 
značajan kapacitet.

A SVOJU SUPRUGU ZABORAVIO?

Samo „zaboravni“ se ne sjećaju da je upravo Radović, uz pomoć Srđana 
Amidžića, restrukturirao kreditne obaveze Grada Banjaluke i da su se zajedno 
hvalili tim dostignućem.
- Izgledalo je nestvarno da Radović napada osnivače firmi u kojima je radila 
njegova supruga do odlaska u Srbiju - komentarišu njegovo ponašanje čak i 
najbliži saradnici.

Radović sprema
puč u SDS-u: 
ŠAROVIĆ IDE U 
PROŠLOST?



FAKTOR6 7 broj 13, 16. septembar 2021. godineAFERA

Ipak, čini se da je po-
seban slučaj gradska 
Toplana, koja je odr-
žana u životu, nakon 

osnivanja Eko toplana. 
Budući da je „stara“ To-
plana morala biti održa-
na u životu, jer bi se u 
suprotnom Grad izložio 
plaćanju ogromnih du-
gova, ovo preduzeće je i 
poslije izgradnje nove to-
plane na sječku, nastavilo 
pravno i formalno da po-
stoji. Najveći broj njiho-
vih radnika preuzele su 
Eko toplane, a u „staroj“ 
Toplani ostalo je samo 
nekoliko administrativ-
nih radnika, na čelu sa 
novim direktorom Zora-
nom Kizom, kojeg je gra-
donačelnik Stanivuković, 
poslije smjene bivšeg 
direktora, predstavio kao 
„stručnjaka koji će refor-
misati ovu firmu“.

Kiza je, prema sa-
znanjima Faktora, sebi 
odredio neto platu od 
nevjerovatnih 4.003 KM 
(koliko mu je isplaćeno 
za prošli mjesec), iako 
se njegov posao, realno, 
svodi na puko utjerivanje 
starih dugova Toplane, 
odnosno utuživanje broj-
nih Banjalučana koji nisu 
plaćali grijanje.

-Čovjek koji Banjalu-
čane izvodi na sud zbog 
dugova od po par dese-
tina maraka, izlažući ih 
dodatno i visokim sud-
skim troškovima, sebi je 
odredio nevjerovatno vi-
soku platu, a njegova je-
dina obaveza je da dolazi 
na posao. Što je najgore, 
u Gradu, koji je vlasnik 
Toplane, znaju za Kizina 
primanja, ali niko ne smi-
je ni da se usudi da posta-
vi to pitanje pošto je Kiza 
pod Stanivukovićevom 
zaštitom – tvrde izvori 
Faktora.

Ništa bolje stvari ne 
stoje ni u Akvani koju su, 
umjesto obećane reorga-
nizacije, samo opteretili 

novim, stranačkim zapo-
šljavanjem. Od izbora do 
danas, u Akvani je zapo-
sleno 11 novih radnika. 
Svi oni su zaposleni pre-
ko PDP-a. Među njima je 
i supruga odbornika ove 
partije Jove Savanovića, 
kao i Dragoljub Grmu-
ša, koji je bio Stanivu-
kovićev vozač tokom 
predizborne kampanje. 
Umjesto obećanih struč-
njaka, na čelo preduzeća 
doveden je Velibor Vu-
kajlović, nekadašnji SN-
SD-ovac i  radnik Sport-
skog centra „Borik“. 
Vukajlović je inače bio 
kandidat PDP-a za Skup-
štinu grada na proteklim 
lokalnim izborima. Iako 
Akvana grca u gubicima, 
to Vukajlovića nije ome-
lo da sebi odredi platu od 
2.248 KM, koliko je pri-
mio za prošli mjesec.

Po svoj prilici, preko 
javnih preduzeća se pod-
miruju i drugi stranački 
računi, pa je tako u Akva-
ni nedavno unaprijeđen 
i Svetislav Lazić, rođeni 
brat Saše Lazića Mede. 

Saša Lazić je trenutno 
odbornik u Skupštini gra-
da, ispred pokreta „Banja-
luka zove“. Ovaj pokret 
djeluje u koalicionim 
odnosima sa PDP-om. 
Lazićev brat je unaprije-
đen iako je, kako pričaju 
nezadovoljni radnici, svo-
jevremeno bio upravnik 
„Staklenca“ u parku Pe-
tar Kočić, i to u vrijeme 
kad je ovaj objekat pravio 
astronomske gubitke. 

Kao što je Faktor rani-
je pisao, nije loše prošla ni 
nekadašnja odbornica iz 
ovog pokreta koji se ras-
pao - Mirna Savić Banjac. 
Naime, Banjčeva je na 
osnovu „dobrih odnosa“ 
među koalicionim par-
tnerima,  „prekomando-
vana“ u Gradsku upravu, 
na mjesto savjetnika gra-
donačelnika sa platom od 
gotovo 3.000 KM.  

B.V.

STANIVUKOVIĆEVA OBEĆANJA PADAJU KAO KULA OD KARATA

Iako je gradonačelnik Draško Stanivuković javno obećao da će „uvesti red“ u 
gradska preduzeća, i umjesto stranačkih ljudi postavljati eksperte koji će ta ista 
preduzeća dići iz pepela i reformisati, u praksi se događaju totalno suprotne 
stvari.
Prema saznanjima FAKTORA, sva preduzeća koja je Stanivuković do sada uspio 
da „preotme“ od SNSD-a grcaju u problemima i već su pretrpana stranačkim 
kadrovima, mahom zaposlenim poslije pobjede na lokalnim izborima.

DUDUKOVIĆ „ZAVALIO” FABRIKU DUVANA

Iako je Stanivuković obećavao da će gradske firme voditi isključivo eksperti, 
a ne stranački ljudi - to obećanje je prekršeno i u slučaju banjalučkog Vodo-
voda, gdje je na mjesto direktora postavio Predraga Dudukovića. Kad ga je, 
uz hvalospjeve, predstavljao kao velikog ekonomskog stručnjaka, Stanivuko-
vić je „zaboravio“ da spomene da je Duduković i član Glavnog odbora PDP-a.
Duduković jeste ekonomista i to jedina istina od cijele Stanivukovićeve priče. 
Samo nije svaki ekonomista „stručnjak“, a to se posebno odnosi na Duduko-
vića. 
On je, svojevremeno, nekadašnju Fabriku duvana „zavalio“ za 140.000 KM. 
Bugari koji su vodili fabriku tražili su od Dudukovića poreski savjet, a taj vaj-
ni stručnjak im je dao pogrešan savjet, zbog čega je „Bulgar tobako“ morao 
da plati 140.000 KM pogrešno obračunatog poreza – tvrde upućeni izvori. 

4.000 KM

Direktor propale 
Toplane  sebi 
odredio platu od  

Toplana, FOTO: S. PAŠALIĆ
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Afera, skandala, 
propusta, sum-
nji u vezi sa kri-
minalom koje 

su se vezale uz ime 
ovog SDA zanatlije nije 
manjkalo, iako bi, zbog 
funkcije koju obavlja i 
sigurnosti države, nje-
govo ime trebalo da se 
gotovo ni ne spominje 
u javnosti.  Za mno-
ge medijske natpise je 
sam dao povoda. Lažni 
student nekoliko pri-
vatnih fakulteta, koji 
ima pristup svim po-
vjerljivim podacima u 
zemlji, sumnjiči se da 
je iskorištavao resurse 
Obavještajno-bezbjed-
nosne agencije (OBA) 
za lične i „ratove“ Ba-
kira Izetbegovića, a u 
samo jednoj godini pro-
tiv njega su podignute 
dvije optužnice. Prošle 
godine je, zajedno sa 
Muhamedom Pekićem, 
rukovodiocem Odsjeka 
za sajber bezbjednost 
OBA-e, prijavljen zbog 
zloupotrebe položaja i 
ovlaštenja. Sumnjalo 
se da su zloupotrijebili 
službeni položaj, kao 
i resurse i kapacitete 
Obavještajno-bezbjed-
nosne agencije u svrhe 
privatnih i ličnih inte-
resa, sve u cilju kako bi 
došli do informacija i 
fotografija o pošiljaocu 
anonimne krivične pri-
jave protiv Mehmedagi-
ća. Optužnica je kasnije 
potvrđena. Na prvom 
pojavljivanju u Sudu 
BiH Osmica se izjasnio 
da nije kriv, a u februa-
ru 2021. godine su obo-
jica oslobođeni optuž-
bi, dok je pravosnažna 
oslobađajuća presuda 
izrečena 27. maja ove 
godine.

U međuvremenu, 
protiv ratnog tjelohrani-
telja Alije Izetbegovića 
je podignuta još jedna 
optužnica - ona od stra-
ne Tužilaštva BiH, i to 

za zloupotrebu položaja 
i ovlaštenja. Obuhvati-
la je i Selmu Cikotića, 
ministra bezbjedno-
sti BiH, kao i Muriza 
Druškića, penzionisa-
nog rukovodećeg služ-
benika OBA-e i člana 
Drugostepene komisije 
Savjeta ministara BiH 
za postupanje po žalba-
ma u predmetima bez-
bjednosnih provjerava-
nja.  Oni su optuženi u 
aferi koja se odnosi na 
malverzacije u vezi sa 
imenovanjem članova 
Komisije za drugostu-
panjsko rješavanje po-
stupka bezbjednosnih 
provjera za policijske i 
državne službenike. Te-
rete se za „krivično dje-
lo zloupotreba položaja 
ili ovlaštenja u vezi sa 
nezakonitim imenova-
njem i učešćem u radu 
Drugostupanjske komi-
sije“, što je imalo za po-
sljedicu stvaranje opšte 
pravne nesigurnosti za 
postupanje u predmeti-
ma bezbjednosnih pro-
vjera. Istraga je pokre-
nuta na osnovu prijave 
koju su podnijeli poje-
dini policijski i državni 
službenici SIPA-e i Tu-
žilaštva BiH.

Ipak, najpoznatija 
Osmičina afera vezana 
je za pokušaje da preko 
noći dobije papir o vi-
sokom obrazovanju, jer 
kolega sa fakulteta ni-
kada nije imao. Njemu 
je 2019. godine ponište-
na diploma fakulteta u 
Banjaluci, a budući da 
je fakultetsko obrazova-
nje bilo uslov da ostane 
na funkciji, pokušao je 
da izvuče novog „keca 
iz rukava“, pa je u radnu 
dokumentaciju „ubacio“ 
diplomu i to Američkog 
univerziteta u Tuzli. I 
ta diploma je u junu 
2021. godine došla pod 
lupu, kada je policija 
pretresla više prostorija 
u tom gradu i Sarajevu. 

Zbog ove afere uhapšen 
je Denis Prcić, vlasnik 
pomenutog privatnog 
fakulteta. Tužilaštvu je 
bio interesantan poda-
tak da Mehmedagić ra-
nije, u svojoj biografiji, 
nije navodio diplomu 
Američkog univerziteta 
iz 2013. godine, te je 
pokrenulo istragu, ali 
Mehmedagić ni ovaj 
put nije pomišljao na 
ostavku.

Lisice na ruke ovom 
e l e k t r o m e h a n i č a r u 
stavljene su sredinom 
jula ove godine, kada 
je uhapšen po nared-
bi Tužilaštva BiH, te 

je pretresena njegova 
imovina, u okviru istra-
ge koja, osim diploma, 
obuhvata i pranje nov-
ca (prilikom kupovine 
luksuznog automobila 
i dvije kuće u Sarajevu, 
vrijedne više od milion 
maraka).

Izrečene su mu mje-
re zabrane, ali je do 
sada nekoliko puta vi-
đen sa Asimom Saraj-
lićem, jednim od glav-
nih svjedoka tužilaštva 
u slučaju koji se vodi 
protiv njega, a u vezi 
sa podajom automobi-
la „Audi Q5“ supruzi 
direktora OBA-e Ameli 

BAKIROVA DESNA RUKA REDOVNO
U CENTRU SKANDALA 

SAKUPLJAČ
LAŽNIH DIPLOMA
IZETBEGOVIĆEVOG
DOBA

Koliko je BiH očajna država najbolje dokazuje prvi čovjek njene obavještajne službe - 
Osman Mehmedagić Osmica. Prije dva mjeseca, svi svjetski mediji objavili su vijest o 
njegovom hapšenju i to zbog optužbi za pranje novca, zloupotrebu službenog položaja 
i krivotvorenje univerzitetskih diploma. Teško da bi se ovakav slučaj mogao još negdje 
desiti - osim u BiH. Doduše, ovaj skandal-majstor u svom prnjavorskom drugu Draganu 
Mektiću ima ozbiljnu konkurenciju. Da je glavni bh bezbjednjak odavno pao u očima 
javnosti ukazivali su godinama zvaničnici Republike Srpske, opominjući da vehabije, 
mudžahedini, migranti i potencijalni teroristi vršljaju po zemlji, dok se Osmica bavi pri-
sluškivanjem srpskog političkog vrha. 

Šehović za 62.000 KM. 
Sumnja se da je ta tran-
sakcija plaćena gotovi-
nom, kao i kuća koju je 
kupio od Šaćira Ćedića, 
vlasnika „Vatre“.

Istraga i mjere nisu 
spriječile Osmicu i Sa-
rajlića, delegata SDA u 
Domu naroda BiH i čla-
na Zajedničke komisije 
za nadzor nad radom 
OBA da, 21. jula ove 
godine, istim avionom 
otputuju u Antaliju na 
odmor i to pet dana na-
kon izrečene zabrane, a 
nedavno su se družili i 
na svadbi kćerke Baki-
ra Izetbegovića.  E.F.M.

PREVARAMA NIKAD KRAJA

Tužilaštvo BiH aktivno radi na proširenju istrage protiv Osmana Mehmedagića, 
zbog sumnje da je sebi ukinuo beneficirani radni staž na šta, prema zakonu, 
nije imao pravo. 
Osmica je staž prestao prijavljivati 2017. godine kako ne bi otišao u penziju. 
Mehmedagić je, kako saznajemo, bez zakonom propisane forme, sačinio popis 
radnih mjesta koji propisuje dužinu trajanja uvećanog staža i sve dostavio Sa-
vjetu ministara BiH na usvajanje kao i dio Pravilnika o unutrašnjoj organizaciji 
OBA BiH. Sumnja se da je na ovaj način, varajući Zavod PIO i brisanjem staža, 
ostvario protivpravnu imovinsku korist u iznosu od 50.000 KM. 
Na taj način je oštetio budžet BiH, jer je primio najmanje deset plata.

Mehmedagić i Izetbegović

Osman MEHMEDAGIĆ OSMICA
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Sukob Kostadina 
Vasića i Zorana 
Stevanovića traje 
toliko dugo da se u 

nekoliko navrata u njega 
uplitao i vrh stranaka, ali 
ni to nije dalo konkretne 
rezultate. Čini se da je 
poslije toga svaki put taj 
sukob i dobijao na težini. 
Kao da su funkcioneri 
Ujedinjene Srpske, po 
komandi, prešli u fazu 
potpunog mirovanja, te 
da je u sličnom statusu 
i njihov predsjednik Ne-
nad Stevandić, koji više 
komentariše događaje u 
Srbiji i poteze predsjed-
nika Srbije nego lokalna 
dešavanja.

Stevandić odnose 
u koaliciji, pa čak i u 
vlastitoj stranci, vješto 
prikriva porodičnim i sli-
kama sa radnog mjesta. 

Sve češće javno kritikuje 
ministra unutrašnjih po-
slova Dragana Lukača, 
dok sa generalnim sekre-
tarom SNSD-a Lukom 
Petrovićem razgovara 
preko Natalije Trivić 
koja poprilično smeta 
namjerama Siniše Vido-
vića, predsjednika grad-
skog odbora iz Banja 
Luke. Nedavno je Nata-
lija Trivić spasila smjene 
direktora Pošta Srpske, 
Miladina Radovića, što 
je po nekima i razlog za 
promjenu skupštinske 
većine u Bratuncu.

Sa druge strane, iz 
političkog života se go-
tovo potpuno isključio 
potpredsjednik Milan 
Petković. Direktor Civil-
ne zaštite Milan Novito-
vić je i dalje u statusu vr-
šioca dužnosti, a direktor 

Instituta za javno zdrav-
stvo Branislav Zeljković 
pod stalnim je pritiskom 
istrage o javnim nabav-
kama. MUP je nedavno 
iz Instituta izuzeo dio 
dokumentacije i po sve-
mu sudeći, tek slijedi 
afera u tom sektoru.

Kada se tome doda i 
progon kadrova SNSD-a 
u Stanarima od strane 

Nenad STEVANDIĆ, FOTO: G. Šurlan

VARNIČI U UJEDINJENOJ SRPSKOJ: 
Puna usta jedinstva, a u praksi...

NEKO TE 
POSMATRA: 
Stevandićev 
ples 
po ivici
koalicije
Radna grupa za preispitivanje stanja u vladajućoj koaliciji koju je krajem maja ove go-
dine formirala Ujedinjena Srpska, uskoro bi mogla ponovo zasijedati, jer su nakon ljet-
nje pauze ponovo počele međusobne varnice. Ovaj put SNSD je ostao van skupštinske 
većine u Bratuncu koju sada čine sve političke partije - osim najjače stranke u Srpskoj 
i SDS-a. Sve liči na političku osvetu, jer Ujedinjena Srpska u opštinama regije Birač nije 
uopšte zastupljena u organima vlasti.

vlasti koju tu predvodi 
Ujedinjena Srpska, onda 
je sastanak radne grupe 
za preispitivanje stanja 
u koaliciji više nego po-
treban.

Ujedinjena Srpska 
već neko vrijeme traga 
i za kandidatima za po-
jedinačne funkcije koji 
bi se mogli suprotstaviti 
opozicionim predstav-

Na
tal

ija
 TR

IVI
Ć

M
ila

n P
ET

KO
VIĆ

nicima. Po kuloarima se 
šuška da bi jedan od njih 
mogao biti sin jednog 
od ratnih komandana-
ta, i to kao kandidat za 
predsjednika Republike 
Srpske. U dosadašnjim 
razgovorima on bi bio 
zajednički kandidat, me-
đutim po nekim navodi-
ma predstavljao bi samo 
Ujedinjenu Srpsku.  

Z.Š.

Miladin RADOVIĆ
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ISTI SU! 
Rijaliti politika se iz 
Banjaluke preselila 
u Bijeljinu

DOŠLO VRIJEME DA SE ODE: 
NEKA SE PRIPREMI 
LJUBIŠA PETROVIĆ - 
krenulo je rušenje! 

Ljubiša PETROVIĆ, FOTO: srpskainfo

Ljubiša Petrović 
gotovo u sto-
pu slijedi mla-
đahnog Draška 

Stanivukovića, pa je i 
on u svoj rad počeo da 
uključuje elemente ri-
jaliti programa. Tako 
se pred svaku sjednicu 
Skupštine grada orga-
nizuju nasilne smjene u 
javnim preduzećima, u 
kojima je on u funkciji 
predsjednika skupštine 
akcionara. Uoči posljed-
njeg zasijedanja u sječi 
kadrova „nastradao” je 
direktor Vodovoda i 
kanalizacije, a sličan 
scenario se sprema i 
za direktora Centra za 
socijalni rad Milorada 
Sofrenića.

Iako u Bijeljini dje-
luje stabilna skupštinska 
većina sa 23 odbornika 
nasuprot 8 opozicionih, 
u prethodnim danima, 
zbog ponašanja odbor-
nika Demosa i novo-
formirane Republičke 
stranke Srpske, moglo 
je doći do potpune pre-
kompozicije vlasti.

- SNSD više neće 
tolerisati iskakanje iz 
jedinstvenog stroja i to 
je prije donošenja bilo 
kakve odluke saopšteno 
koalicionim partnerima, 
kaže za Faktor šef Klu-
ba odbornika SNSD-a 
Miroslav Milovanović.

On tvrdi da je tačno 
da su neki odbornici De-
mosa i RSS-a donosili 

Prvi put od uvođenja višestranačkog sistema u Republici Srpskoj, SDS 
nema klub odbornika u dva najveća grada. Osim Banjaluke, taj status 
je izgubljen i u Bijeljini, gdje je najveća opoziciona partija svedena na 
samo dva odbornika. Na izborima je u gradu na Vrbasu i u Bijeljini 
mjesto gradonačelnika pripalo opozicionom kandidatu sa manjinskom 
podrškom. 

samostalne odluke i da 
se to posebno primije-
tilo u ponašanju Đorđa 
Lazića, direktora vrtića 
u Bijeljini.

Lazić je mimo bilo 
kakvog rezona, a prav-
dajući to nedostatkom 
prostora, ukinuo produ-
ženi boravak za bijeljin-
ske mališane i time pro-
mijenio dvadeset godina 
staru odluku.

- Mi se ne slažemo 
sa tim i mislimo da je 
Lazić bio vođen nekim 
drugim interesima, a ne 
interesima roditelja i 
djece - kaže Milovano-
vić

Ipak, samo nekoliko 
dana kasnije otkrivena 
je i Lazićeva namjera, 

jer je prošao na konkur-
su za direktora bolnice u 
Brčkom, tako da je kon-
frontaciju sa roditeljima 
ostavio nekome drugo-
me. Čudno je i to što 
je, po partijskoj podjeli, 
mjesto u bolnici u Brč-
kom pripadalo Ujedinje-
noj Srpskoj, a da je na to 
mjesto došao predstav-
nik Demosa, što opet 
otvara priču o iskrenosti 
i te političke partije u 
koalicionim odnosima .

Nakon nedavne po-
sjete Nedeljka Čubrilo-
vića Bijeljini, Demos se 
vratio u okvire koalicio-
nog djelovanja, tako da 
je „povremeni problem“ 
ostao samo sa tri odbor-
nika RSS-a, odnosno 

zavisi od dobre volje 
poslanika Darka Mitrića 
koji u Narodnoj skup-
štini Republike Srpske 
djeluje u Klubu Socija-
lističke partije.

S obzirom da Grado-
načelnik Ljubiša Petro-
vić do sada nije pokazao 
djelovanje zbog kojeg 
je izabran na tu poziciju, 
SNSD želi da, zajedno 
sa svojim koalicionim 
partnerima, procijeni 
pogodan momenat i u 
skupštini Grada inicira 
odluku o opozivu. Sto-
ga se svako „iskakanje“ 
zarad ličnih interesa 
smatra izdajom –tvrde u 
SNSD-u.

E.F.M.
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Kamere koje ima-
ju mogućnost 
a u t o m a t s k o g 
p repoznavan ja 

registarskih oznaka, 
odnosno neregistrova-
nih vozila, za manje od 
dvije godine „napisale“ 
su oko 45.000 kazni vo-
začima.

Načelnica Odjelje-
nja za odnose sa jav-
nošću Ministarstva 
unutrašnjih poslova 
Republike Srpske Mir-
na Miljanović pojasni-
la je za Faktor da su, 
za prvih osam mjeseci 
ove godine, zabilježena 
17.993 slučaja gdje su 
vozači upravljali nere-
gistrovanim vozilima. 
To znači da se, u pro-
sjeku, svaki mjesec ot-
krije njih više od 2.000.

Kolika je uloga po-
uzdanog fotografisanja 
registarskih tablica u 
pokretu najbolje poka-
zuje podatak da je to-
kom 2019. godine, na 
području cijele Repu-
blike Srpske, napisano 
3.097 prekršajnih na-
loga zbog isteka regi-
stracije vozila, dok je 
u ovoj godini, u mjesti-
ma gdje su postavljene 
ANPR kamere, za osam 
mjeseci evidentirano 
skoro šest puta više ka-
zni.

Miljanovićeva je za 
Faktor pojasnila da ove 
kamere imaju i druge 
uloge, i da im nije samo 
„posao“ pronalaženje 
vozača koji upravljaju 
neregistrovanim vozi-
lima.

- Sistem ANPR je 
omogućio da se, pored 
evidentiranja prekršaja 
za neregistrovana vozi-
la, u operativnom radu 
policije vrše određene 
analize za druge pre-
kršaje i krivična djela. 
Primjera radi, značajno 
pomažu kod otkrivanja 
korištenja vozila u iz-
vršenju krivičnog djela, 

krađe vozila, napušta-
nja sa lica mjesta nakon 
saobraćajne nezgode i 
slično – istakla je Mi-
ljanovićeva.

Ove kamere do sada 
su postavljene na po-
dručju Banjaluke, Bi-
jeljine, Doboja, Han 
Pijeska, Foče, Istočne 
Ilidže, Istočnog No-
vog Sarajeva, Istočnog 
Starog Grada, Jezera, 
Mrkonjić Grada, Pala, 
Ribnika, Rogatice, So-
koca, Srebrenice, Trno-
va i Višegrada. 

Prve ovakve kamere 
su postavljene krajem 
januara prošle godine 
na području Jahorine i 
Pala za potrebe obez-
bjeđenja Zimske olim-
pijade mladih EYOF 
2019.

Stručnjaci za bez-
bjednost saobraćaja 
ističu da bi uloga i cilj 
ovih kamera, prven-
stveno, trebalo da bude 
da se dovede u red is-
pravnost vozila na uli-
cama, što ujedno znači 
i veću bezbjednost u 
saobraćaju.

– Nije se odjednom  
pojavio toliki broj ne-
registrovanih vozila. 
Samo su do sada ti vo-
zači lukavo izbjegavali 
policiju i ko zna koliko 
dugo vozili automobi-
le bez registracije. To 
znači da ta vozila nisu 
prošla tehnički pregled 
i veoma je upitna nji-
hova ispravnost – kaže 
jedan od naših sagovor-
nika.Prema njegovim 
riječima, tu se uglav-
nom radi o starijim vo-
zilima i njihovi vozači 
su do sada uspješno 
izbjegavali organe reda.

– Šoferi uvijek zna-
ju gdje su policijske 
patrole i u koje vrije-
me, i tada ne prolaze 
tim putevima ako im 
je istekla registracija. 
Glavna prednost ovih 
kamera je to što vozači 

više neće moći izbjeći 
kaznu – istakao je naš 
sagovornik.

Iz MUP-a Srpske 
su ranije pojasnili da 
ANPR kamere imaju 
mogućnost automat-
skog prepoznavanja 
registraskih tablica, ali 

UHVAĆENI U POKRETU: 
Evo šta su snimile ANPR kamere 
na putevima u Republici Srpskoj

 

ANPR kamere koje su postavljene širom Republike Srp-
ske svakodnevno bilježe ogroman broj neregistrovanih
automobila. Pojedini vlasnici automobila kao da i dalje-
nisu svjesni da je postalo gotovo nemoguće izbjeći ka-
znu za taj saobraćajni prekršaj.

„ČESTITKE” STIŽU NA KUĆNU ADRESU

Kamere imaju mogućnost prepoznavanja lica (face recognition), na osnovu 
čega se, u slučaju isteka registracije motornog vozila, obrađuje prekršaj koji 
se odnosi na neregistrovana vozila i taj prekršajni nalog se upućuje poštom na 
kućnu adresu osobe na koju je vozilo registrovano. Policijska stanica prekr-
šaj registruje samo jednom u toku 24 sata. Nije moguće da se isti prekršaj 
evidentira nekoliko puta u toku dana i da se za jedan dan izda više prekršaj-
nih naloga po istom osnovu, u smislu da su evidentirani video kamerama na 
području jednog grada.

UDAR PO DŽEPU

Predviđene kazne za vožnju neregistrovanog vozila, u skladu sa Zakonom o 
osnovama bezbjednosti saobraćaja na putevima u BiH, kreću se od 100 do 400 
maraka. Za vožnju neregistrovanog vozila do 30 dana predviđena je novčana 
kazna u iznosu od 100 maraka te se, osim novčane kazne, vozaču izriče i jedan 
kazneni bod. Ukoliko je vozilo neregistrovano duže od 30 dana, predviđena je 
novčana kazna u iznosu od 400 maraka. Osim ove kazne, vozač dobija i zaštit-
nu mjeru zabrane upravljanja motornim vozilom u trajanju od dva mjeseca, 
te dva kaznena boda.

REKORDER PO KAZNAMA

Kada je riječ o osobama koje su najviše puta do sada snimile ANPR kamere, 
tu je svakako vozač iz Doboja. Prošle godine uspio je da sakupi čak 87 kazni, 
što znači da je 87 dana vozio neregistrovan automobil. Za njim ne zaostaju ni 
pojedine firme. Najviše kazni sakupilo je jedno preduzeće čija su neregistrova-
na vozila evidentirana 48 puta, što znači da su u saobraćaju upravljali neregi-
strovanim vozilima isto toliko dana.

SPISAK SVE DUŽI: 
Mjesečno više 
od 2.000 
neregistrovanih
vozila na
putevima

nemaju mogućnost de-
tekcije prekršaja kori-
štenja mobilnog telefo-
na i nevezivanja pojasa 
u vozilu.

P.H
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napada, kroz period od 
oko pola godine, porodi-
ce poginulih odlazile su 
u selo da pronađu njihove 
posmrtne ostatke, nakon 
čega su ih sahranjivali na 
više lokacija. U tom na-
padu poginulo je 19 lica 
srpske nacionalnosti.

12. jul 1992. godine – 
Zalazje. 

Nakon prvog napada 
koji se odigrao 8. juna 
1992. godine, na srpski 
pravoslavni praznik Pe-
trovdan, 12. jula 1992. 
u 09.30 časova, članovi 
Armije Republike BiH i 
TO Srebrenica izveli su 
još jedan planiran, organi-
zovan i sistematski napad 
na seoce Zalazje i susjed-
na sela Radonjiće i Azli-
će. To selo napadnuto je 
iz više pravaca. Poginuo 
je veliki broj stanovnika 
i branilaca tog sela. Selo 
je do temelja spaljeno, a 
imovina je pokradena. U 
tom napadu poginulo je 
45 lica srpske nacional-
nosti.

24. septembar 1992. go-
dine – Podravanje. 

Oko 08.30 časova, 
jedinice muslimanskih 
oružanih snaga TO Sre-
brenice izvele su napad 
iz pravca Kutuzera, Bije-
log Polja, Bučja i Paleža 
(sela u opštini Srebreni-
ca), i sela Đila u opštini 
Vlasenica. U vrijeme na-
pada u tom selu nalazio 
se i određen broj srpskih 
izbjeglica sa područja 
opštine Srebrenica. Na-
pad na selo trajao je čitav 
dan. Shvativši da polako 
gube bitku protiv musli-
manskih snaga, brani-
oci sela počeli su da se 
povlače prema rudniku 
Gunjaci u pravcu opšti-
ne Milići. Pored uku-
pno 73 kuće koje su se 
nalazile u selu, osnovna 
škola, dom kulture, pro-
davnica, zanatska radnja 
i administrativna zgra-

da površinskog rudnika 
„Šumarnica” u tom selu 
spaljeni su do temelja, 

KAD ISTINA PROGOVORI:  
Komisija za istraživanje stradanja 
svih naroda u srebreničkoj regiji

Osmača, a onda je iz tog 
pravca i pravca Srebreni-
ce izvršen napad pješa-
dijskim oružjem. Napad 
je trajao do 10 časova, a 
neki od preživjelih bra-
nilaca sela uspjeli su da 
dođu do sela Fakovići 
kroz šumu. Jedna grupa 
seljana uspjela je da po-
bjegne kroz Pribićevac u 
selo Spat, dok je druga, 
manja grupa pobjegla u 
Podravanje. Muslimani 
su selo spalili do temelja 
i u potpunosti opljačkali, 
između ostalog, osnovnu 
školu i mjesnu zajednicu, 
a spomenici na groblju su 
oskrnavljeni. U tom na-
padu poginulo je 19 lica 
srpske nacionalnosti.

5. jul 1992. godine – Kr-
njići. 

U poslijepodnevnim 
satima, oko 14.40, mu-
slimanske oružane snage 
iz sela Tokoljak i zaseo-
ka Katanića, Radovčića 
i Mošića napale su ovo 
selo. Tom napadu pret-
hodila je zasjeda u blizi-
ni sela Radovčići 3. jula 
1992. godine, u kojoj je 
civil Nedeljko Simić po-
ginuo na traktoru, a Dra-
gan Jovanović i Stanimir 
Mićić su ranjeni. Po izja-
vama svjedoka, penzio-
nisani seoski učitelj Vaso 
Parača, koji je bio nepo-
kretan - živ je spaljen u 
stambenom dijelu osnov-
ne škole. Preživjelo srp-
sko stanovništvo spasilo 
se bijegom kroz sela Ćosi-
ći i Kostolomci u Skelane, 
nakon čega su do temelja 
spaljene sve kuće, kao i 
pomoćne zgrade i velika 
zdanja u tom selu, u koje 
se ubrajaju i zgrade stare 
i nove osnovne škole, kao 
i objekti poljoprivredne 
zadruge. Svo pokretno 
vlasništvo je opljačka-
no, a crkva je uništena i 
oskrnavljena. Nije bilo 
autopsije leševa jer bez-
bjednosna situacija nije to 
dozvoljavala. Nakon tog 

ZVJERSKI NAPADALI: 

kao i mehanička oprema 
u vlasništvu d.d. Bok-
sit Milići. U tom napa-
du poginulo je 31 lice 

srpske nacionalnosti.   
A.J.

NAPAD NA BOŽIĆ

- 7. januar 1993. godine – Kravica. Na veliki pravoslavni praznik - Božić, musli-
manske jedinice iz Srebrenice započele su napad na selo Kravica, te sela koja 
gravitiraju ka MZ Kravica. Po procjenama, u tom napadu učestvovalo je izme-
đu 3.000 i 4.000 muslimanskih vojnika, dok je Kravicu branilo svega nekoliko 
stotina njenih stanovnika i stanovnika okolnih sela. U tom napadu poginulo je 
51 lice srpske nacionalnosti, a jedno lice je zarobljeno. 

POBIJENI SNAJPEROM

- 16. januar 1993. godine – Skelani. Jedinice muslimanskih oružanih snaga 
iz Srebrenice napale su područje Skelana oko 05.00 časova 16. januara 1993. 
godine. Napad je počeo iz više pravaca prema Kostolomcima, kao i zaseocima 
Kušići i Ćosići, a onda prema Žabokovici i zaseoku Kalimanići, kao i prema 
centru naselja Skelani. Do večernjih časova, Muslimani su zauzeli gotovo 
cijelo područje. Civilno srpsko stanovništvo u tom području opkoljeno je sa 
svih strana, a pod pritiskom su prognani u pravcu Bajine Bašte u Srbiji (jedini 
izlaz bio je preko mosta na rijeci Drini). Oni koji nisu uspjeli da pređu preko 
rijeke, poubijani su u selima, a neki od njih su zarobljeni i prebačeni u zatvor 
u Srebrenici. Pucalo se iz snajpera na most na Drini, preko koga su civili bježali 
u Srbiju. Civili koji su se pokušavali spasiti plivanjem u Drini su poubijani iz 
snajpera. Najmlađe žrtve tog napada bili su petogodišnji Aleksandar Dimitri-
jević i njegov dvanaestogodišnji brat Radisav, koji su ubijeni kad su prelazili 
preko mosta u Bajinu Baštu, te šesnaestogodišnji Mićo Ristić iz sela Kušići, koji 
se do danas vodi kao nestalo lice. Veliki broj Srba zarobljen je u napadu mu-
slimanskih oružanih snaga na Skelane i potom odveden u pritvorske objekte 
u Stanici javne bezbjednosti u Srebrenici i zgradi bivše TO u Srebrenici. U tom 
napadu poginulo je 57 lica srpske nacionalnosti.

POLITIČKO ORUŽJE

Poteškoće u otkrivanju istine o Srebrenici počinju činjenicom da je, i prije 
no što su bilo kakve validne informacije postale dostupne, Srebrenica 
postala uticajan simbol, mit o stvaranju bošnjačkog naroda te nezaustavlji-
vo političko oružje. Međunarodni krivični sud za bivšu Jugoslaviju (MKSJ) u 
holandskom gradu Hagu odgovoran je za utemeljenje standardnog narativa 
o srebreničkom masakru, smatraju članovi Komisije.

Pripadnici 28. divizije takozvane Armije RBiH, u srebreničkoj regiji su, u periodu od aprila 
1992. do juna 1995. godine, ubili oko 2.600 Srba, od kojih su polovina bili nenaoružani civili, 
žene, starci i djeca. Do sada su u Sudu BiH i Haškom tribunalu samo tri osobe odgovarale za 
ove zločine  i osuđene su na 22 godine zatvora. Komisija za istraživanje stradanja svih naroda 
u srebreničkoj regiji u periodu od 1992. do 1995. godine, u završnom izvještaju je ukazala na 
razne slučajeve koji se odnose na stradanje srpskog naroda.

Srpska sela spaljena do temelja, 
najmlađa žrtva masakra

Napadi takozvane 
Armije RBiH de-
taljno su opisani 
u sljedećoj hrono-

logiji:

7. maj 1992. godine – 
Osmače 

(zasjeda na putu Sre-
brenica-Skelani). Progon 
srpskog naroda nastavljen 
je postavljanjem organi-
zovanih zasjeda u Osma-
čama, te u blizini Starog 
Grada gdje je ukupno 10 
ljudi stradalo u napadi-
ma. Narednog dana, član 
Skupštine BiH Goran 
Zekić, ubijen je u zasjedi 
u Vidikovcu nedaleko od 

Srebrenice. Ta dešavanja 
samo su nagovijestila bu-
duća masovna stradanja 
Srba na teritoriji opštine 
Srebrenica tokom 1992. i 
1993. godine.

15. maj 1992. godine – 
Međe. 

Selo Međe napali su 
iz pravca šume Karangaj 
pripadnici TO Srebrenica 
iz obližnjih muslimanskih 
sela Osmače, Greben i 
Karačići. U tom napadu 
poginulo je sedam lica 
srpske nacionalnosti. Po-
red poginulih Srba, još 
deset lica je zarobljeno i 
prebačeno u musliman-

sko selo Greben, a oda-
tle u zatvor u Srebrenici 
(u bivšoj zgradi TO), iza 
zgrade Osnovnog suda. 
Podvrgnuta neizdrživom 
fizičkom mučenju, Lju-
bica Gagić koja je takođe 
odvedena pritvor u Sre-
brenici, poslije tog oru-
žanog napada počinila je 
samoubistvo ispijanjem 
sirćetne kiseline.

21. jun 1992. godine – 
Ratkovići. 

U nedjelju, 21. juna 
1992. godine, oko pet 
časova ujutro, jedinice 
muslimanskih oružanih 
snaga Srebrenice iz sela 

Poznanovići, Dedići, Pot-
korijen, Osmače, Moće-
vići i Stožersko napali su 
selo Ratkovići i naselja 
Dučić, Dvorište, Račice 
i Polimci. Napadači su 
prvo opkolili selo tako što 
su pucali iz artiljerijskog, 
a zatim iz pješadijskog 
oružja. U tom dobro ispla-
niranom, organizovanom 
i sistematskom napadu 
poginulo je 18 lica srpske 
nacionalnosti.

30. jun 1992. godine – 
Brežani. 

Bezbjednosna situaci-
ja srpskog stanovništva u 
tom selu naročito se po-

goršala nakon većeg broja 
oružanih zasjeda na putu 
Srebrenica-Skelani, kao i 
napada u Podosmačama 
7. maja 1992. godine u 
kome je poginulo sedam 
lica. Nakon tog događaja, 
preciznije, nakon 20. juna 
1992. godine, Muslimani 
su u potpunosti blokira-
li selo Brežani, u kome 
se nalazilo oko 40 lica, 
uključujući sedam žena 
i 15 starijih lica koji nisu 
željeli da napuste selo. 
Pred svitanje, oko 04.50 
časova, na to selo koje 
je prethodno opkoljeno 
sa svih strana, ispaljen je 
veći broj granata iz pravca 

petogodišnji Aleksandar

Naser Orić
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Kampanja budi e-Sr-
bin

Očigledno je mo-
gućnost da se svi građa-
ni samostalno popišu, 
uključujući i njihovu 
nacionalnost, vjerois-
povijest i maternji je-
zik, pružila šansu da 
se Srbi, u potpunosti 
slobodno i bez ustru-
čavanja i prisustva 
popisivača, izjasne o 
„osjetljivim“ pitanjima. 
Srpske organizacije u 
Hrvatskoj pokrenule 
se kampanju „Ne budi 
samo Srbin – budi e-Sr-
bin“, u cilju infromi-
sanja srpske zajednice 
kako da se uspješno, 
samostalno popišu. 

Ta kampanja uklju-
čuje praktične savjete, 
ali i propagandni ma-
terijal koji je privukao 
pažnju javnosti. Otvo-
rena je internet strani-
ca e-srbin.hr. Preko 80 
velikih bilborda sa po-
rukom „Ne budi samo 
Srbin, budi e-Srbin” 
postavljeno je u dijelo-
vima Hrvatske u kojima 
Srbi žive u značajnijem 
broju. Veliki dio tih pla-
kata sistematski je uni-
šten u roku od nekoliko 
dana. To, međutim, nije 
obeshrabrilo srpske or-
ganizacije u Hrvatskoj, 
koje su prije nekoliko 
dana objavile i video 
spot koji poziva Srbe da 
se elektronski popišu. 
Spot prikazuje čovjeka 
za kojeg, zbog pločice 
na vratima, saznajemo 
da se prezima Srblja-
nović. On iza spuštenih 
zavjesa, krišom, u sop-
stvenoj kući, ispunjava 
popisni upitnik u kojem 
na mjestu narodnosti 
upisuje – Srbin.  Spot je 

podijelio javnost u Hr-
vatskoj, dok jedni sma-
traju da je tačno opisao 
stanje u kome se Srbi u 
Hrvatskoj nalaze, drugi 
tvrde da se pretjeruje.

Pritisak na srpsku za-
jednicu u Hrvatskoj

Uporedo sa kampa-
njom za ohrabrivanje 
Srba da se izjasne o 
svojoj nacionalnosti, na 
ulicama Hrvatske poja-
vili su se i plakati sa sa-
svim drugačijom poru-
kom. Na njima se Srbi 
pozivaju da se izjasne 
kao Hrvati, pravoslav-
ne vjeroispovijesti i 
pripadnici Hrvatske 
pravoslavne crkve. Iza 
plakata stoji neposto-
jeća Hrvatska udruga 
pravoslavnih branitelja 
koja nije registrovana 
organizacija. Takođe, 
Hrvatska pravoslavna 
crkva, koja je djelovala 
za vrijeme NDH, ne po-
stoji u registru vjerskih 
zajednica. 

Na čelu ove organi-
zacije je samoprozvani 
arhiepiskop Aleksandar 
Radoev, bugarski dr-
žavljanin, dok je osni-
vač udruženja „pra-
voslavnih branitelja” 
izvjesni Goran Macura, 
koji, kako tvrdi, priku-
plja novac za postavlja-
nje plakata. 

Portal Novosti pro-
cjenjuje da se radi o 
sumi od 80.000 do 
120.000 kuna (oko 
20.000 do 30.000 KM). 
Budući da Macura tvrdi 
da je nezaposlen, po-
stavlja se pitanje otku-
da novac za ovaj proje-
kat. 

Taj novac, prema 
pisanju Novosti, obez-

bijedili su hrvatski na-
cionalisti iz zemlje i 
inostranstva, tačnije iz 
Australije. 

U svakom slučaju, 
ove marginalne orga-
nizacije koriste se kao 
sredstvo dodatnog priti-
ska na srpsku zajednicu 
u Hrvatskoj, ocjenjuju 
Novosti.

 
Čudna pitanja

Elektronsko popisi-
vanje neće biti nimalo 
lak zadatak, prije svega 
za starije osobe, koje 
se ne služe često kom-
pjuterom ili mobilnim 
telefonom za popunja-
vanje online obrazaca, 
bilo koje vrste. To se, 
naročito, odnosi na se-

U Hrvatskoj je 13. septembra počeo popis stanovništva, domaćinstava i stanova. Po prvi put 
je građanima data mogućnost da samostalno popune tražene podatke elektronskim putem, 
koristeći portal e-Građani. Nakon 27. septembra počinje druga, klasična, faza popisa, tokom 
koje će sve do 17. oktobra biti popisivani oni stanovnici Hrvatske, koji to nisu učinili elek-
tronskim putem. Oni prvi, dobiće odgovarajući kod, odnosno šifru koju će morati da predoče 
popisivačima koji će obići i njihova domaćinstava, kao dokaz da su dali sve podatke o sebi i 
članovima svog domaćinstva.
Mogućnost da se građani samostalno popišu, politički predstavnici Srba u Hrvatskoj i srpskih 
organizacija iz Hrvatske, dočekali su kao priliku koju ne bi trebalo propustiti. Naime, godinama 
unazad primjećeno je da se značajan broj Srba u Hrvatskoj ne izjašnjava o etničkoj pripadnosti 
zbog nelagode ili straha. To direktno utiče ne samo na stvarni broj Srba, nego i na ostvarivanje 
njihovih kolektivnih prava garantovanim Ustavnim zakonom Hrvatske. Kolika će biti ta prava 
zavisi od njihovog procenta u ukupnom broju stanovnika Hrvatske, koji se utvrđuje - popisom.

Od broja Srba zavisiće
njihova kolektivna prava
u narednih 10 godina

oske sredine.  U nekim 
povratničkim mjestima, 
kao što su Vedro Polje i 
Divoselo, kod Gospića, 
struja se nakon trideset 
godina ovih dana pono-
vo „vraća“. Očekivati od 
ovih ljudi da samostalno 
popune upitnik od šesna-
est stranica i četrdesetak 
pitanja - nije realno. 

Među tim pitanjima 
su neka koja mnogima 
djeluju čudno i nepo-
trebno. Kao na primjer:  
da li je osobi u domovin-
skom ratu poginuo neko 
od članova porodice kao 
civil, njihov broj i ime-
na. 

Prve reakacije poka-
zuju da se dio građana 
popisuje relativno lako, 
dok se drugi suočavaju 

sa značajnim problemi-
ma. 

Prvog dana popisa 
online se popisalo oko 
140.000 ljudi i 49.000 
domaćinstava. Procje-
njuje se da bi na ovaj 
način trebalo da se po-
piše oko 50% građana. 
U svakom slučaju, ako 
se ne popišu samostal-
no - to će učiniti popi-
sivači, njih oko 8000, 
koji će morati imati EU 
digitalnu kovid potvr-
du. 

Među tim popisi-
vačima, trebalo bi da 
budu i predstavnici na-
cionalnih manjina, a to 
znači i Srba, u područ-
jima gdje njihovi suna-
rodnici žive u većem 
broju.                   N.V.

Počeo prvi digitalni popis 
stanovništva u Hrvatskoj
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POSLOVNICA U 
REPUBLICI SRPSKOJ 

U ovom trenutku 
poznato je da se traže 
lokacije u nekoliko op-
ština u Republici Srp-
skoj. Svakako je naja-
traktivnija Banja Luka. 
Kompanija Lidl je, pre-
ma pisanju medija, već 
otvorila poslovnicu u 
najvećem gradu Repu-
blike Srpske, a prema 
nepotvrđenim informa-
cijama mjerkaju se lo-
kacije u Trnu, uz samu 
brzu cestu Banja Luka–
Gradiška. 

Ova priča ima logike 
jer je Lidl, npr. u Srbi-
ji prvo otvorio objekte 
u blizini velikih gra-
dova, ali izvan samih 
gradskih naselja i uz 
prometne saobraćajni-
ce. Tek u nekoj kasnijoj 
fazi ekspanzije, objekti 
se otvaraju po gradskim 
kvartovima i bliže cen-
tru grada.

Druga lokacija je 
Istočno Novo Saraje-
vo, odnosno teritorija 
Lukavice u Republici 
Srpskoj. Načelnik op-
štine Istočno Sarajevo 
Jovan Katić potvrđu-
je da su odbornici već 
pokrenuili proceduru 
izmjena dijela Regula-
cionog plana u Centru 
opštine. Prilika da Lidl 
svoj objekat otvori na 
teritoriji ove opštine i 
zaposli više desetina 
radnika aposlutno se ne 
smije propustiti - nagla-
šava Katić. Opština se 
određuje prema inicija-
tivi vlasnika zemljišta, 
a to je kompanija iz Bi-
jeljine, koja je pokrenu-
la proceduru za izmjenu 
Regulacionog plana, sa 
jasnom idejom da se tu 
izgradi trgovački centar 
Lild - pojašnjava načel-
nik opštine i dodaje da 
je tu prvobitno bio pla-
niran auto-salon, a sada 

je zahtjev da se objekat 
prenamijeni u stmabe-
no-poslovni objekat za 
potrebe trgovačkog lan-
ca Lidl.

TRLJAJU RUKE I U 
FEDERACIJI BIH 

Druga lokacija koja 
se pominje, kao zav-
šena stvar, gdje bi Lidl 
mogao doći su Živinice. 
Načelnik ove federalne 
opštine u Tuzlanskom 
kantonu potvrdio da je 
Lidl bacio oko na čak 
dvije lokacije na terito-
riji ove opštine. Načel-
nik Samir Kamenjako-
vić medijima je otkrio 
i neke druge detalje iz 
poslovne politike ove 
njemačke kompanije. 
Kako tvrdi, uslov da 
Lidl otvori objekat na 
nekoj teritoriji je da ta 
opština ima minimalno 
30.000 stanovnika i da 
se nalazi uz neko veće 
središte, u njihovom 
slučaju Tuzle. 

Ni u Živinicama ne 
znaju termin otvaranja 
prvog objekta, ali kažu 
tu su da maksimalno 
izađu u susret investi-
toru.

Druga lokacija je 
svakako Sarajevo, ali 
mediji su nekoliko puta 
pogriješili o eventu-
lanom građevinskom 
zemljiištu na kojem 
bi mogao biti otvoren 
market njemačkog gi-
ganta u ovom gradu. 

Mediji već nagađaju 
da je počeo prijem rad-
nika koji idu na obuku 
u Srbiju i Hrvatsku, ali 
je sve za sada u domenu 
spekulacija jer zvanično 
iz Lidla, osim uopštenih 
korportivnih odgovora 
kako dolikuje ozbiljnim 
svjetskim kompanija, 
ne može se saznati ništa 
više.

V.Š.

POČETNI KAPITAL MILION MARAKA

Ono što je izvjesno jeste da je kompanija Lidl osnovana u BiH. Sjedište je u 
Sarajevu, a otvorene su kancelarije u Banjaluci i Brčkom. Početni kapital kom-
panije je 977.915,00 KM. Formalni osnivač Lidla BiH je firma W E-international 
Zweite GmBH. Njen direktor je Roland Šrajber, a izvršni direktor Alen Halimić. 
Obojica su radili kao dio uprave Lidla Hrvatska. Mediji su ranije spekulisali da 
bi prve objekte Lidl mogao otvoriti do kraja 2022. godine. Prema tim informa-
cijama, plan je da ovaj trgovački lanac u BiH ima oko 30 objekata.

PLATE RADNIKA U REGIONU OKO 1000 EVRA

Lidl je ostvario veliki uspjeh u Srbiji i to za veoma kratko vrijeme, dok solidno 
posluje i u Hrvatskoj. Takođe, sindikati ističu korektnost u poslovanju, pa  je u 
Hrvatskoj nekoliko godina bio proglašavan za poslodavca godine u kategoriji 
trgovačkih lanaca. Prosječna plata u 2020. godini u Lidlu Hrvatska bila je 8.450 
kuna što je više od 2.000 KM. Mediji u Srbiji spekulišu da je prosječna zarada 
u Lidlu Srbija oko 1.000 evra.

KONKURENCIJA ZNAČI NIŽE CIJENE I BOLJI KVALITET

Eventualni ulazak ozbiljne kompanije u maloprodaju prehrabenih proizvoda 
znači samo jedno - pojačanu konkurenciju, potencijalno niže cijene, ali i šansu 
za domaće proizvođače hrane, čiji će dio i Lidl imati obavezu da plasira. To 
opet značiti i da domaći proizvođači moraju zadovoljiti određene standarde, 
ali to im otvara tržište ovog maloprodajnog lanca, koji  trenutno ima 11.2000 
poslovnica u 32 zemlje svijeta. U Bosni i Hercegovini je aktuelni lider na tržištu 
Bingo iz Tuzle sa više od 200 maloprodajnih objekata, slijede maloprodaje iz 
Forentove grupe, odnosno Konzum i Merkator. Regionalno su zastupljeni još 
Tropik, Amako Komerc, Kort i Best.  

Njemačka kompanija Lidl, u ovom trenutku na teritoriji BiH, „mjerka“ 
najmanje šest lokacija za otvaranje svojih prvih marketa. Poslovna 
etika ove firme i dalje ne dozvoljava da sve „karte stave na sto“, ali iz 
pojedinih opština potvrđuju da su ih kontaktirali predstavnici koji, u 
ime Lidla, traže parcele za buduće prodajne objekte. Dosadašnja po-
slovna politika Lidla pokazuje da prvo traže građevinsko zemljište pa 
onda, po svojim standardima, prave maloprodajne objekte. 

Njemački gigant 
dolazi u Srpsku, 
traže zemljište za 
trgovinske lance?

LIDL KRIJE LOKACIJE MARKETA, 
ALI ULAZAK NA NAŠE TRŽIŠTE 
JE SVE BLIŽE
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Režija je povjerena Džej-
smu Mengoldu, čovjeku 
u čijem se opusu nalaze 
filmovi hvaljeni od stra-
ne kritike, poput Zemlja 
policajaca, Prekinuta 
mladost, Hod po ivici i 
Ford protiv Ferarija, koji 
mu je donio i nomina-
ciju za Oskara, dok je 
uloga glavnog negativca 
povjerena Madsu Mikel-
senu koji ima poprilično 
iskustvo u ovoj oblasti. 
Sama priča smještena je 
u period svemirske trke i 
profesor Džons se susre-
će sa svojim omiljenim 
neprijateljima - nacistima. 
Istina, ovoga puta je u pi-
tanju samo jedan od njih 
(igra ga pomenuti Mikel-
sen), koji je opisan kao 
nacistički naučnik kojeg 
američka vlada uključu-
je u NASA-in svemirski 
progam za slijetanje na 
Mjesec. U priču je uklju-
čena i glumica Šonet Reni 
Vilson kao naučnikov 
CIA šef, opisana kao zli 
i brutalni ubica. Za sada 
nije poznato da li će Indi-
jana Džons završiti u sve-
miru, ali je izvjesno da će 
njegovog asistenta igrati 
zvijezda serijala Fleabag 

- Fibi Voler Bridž. Upravo 
ovo glumačko ime moglo 
bi biti prekretnica u čita-
vom serijalu.

Budući da Harison 
Ford ima 78 godina i da 
bi, ako se serijal nastavi 
snimati ovim tempom, 
sljedeći nastavak mogli 

očekivati za nekih 15-ak 
godina, logično se na-
meće ideja da su produ-
centi u potrazi za novim 
licem koje bi preuzelo na 
sebe teret serijala. Tome 
je svakako i doprinije-
la činjenica da je tokom 
pripreme jedne scene 
borbe Ford povrijedio 
rame. Iako povreda nije 
bila ozbiljna, glumac je 
morao čitavu sedmicu da 
odsustvuje sa snimanja 
što je natjeralo Mengolda 
da u potpunosti promi-
jeni plan snimanja. Sve 
ovo ukazuje da vrijeme 
Harisona Forda polako 
ističe, a informacije koje 
dolaze iz Holivuda defi-
nitvno neće usrećiti neke 
od fanova serijala. Naime, 
Ketlin Kenedi, predsjed-
nik Lukasfilma i jedan 
od producenata serijala 
Indijana Džons najavila 
je kako postoje namjere 
da se na serijalu naprave 
velike i hrabre promjene. 
Među tim promjenama, 
prema njenim riječima, 
mogla bi biti i zamjena 
pola glavnog junaka, od-
nosno  Indijana Džons 
bi mogao postati žensko. 
Upravo ovdje se priča 
vraća na Voler Bridž koja 
bi, prema nekim izvori-
ma iz Džonsovog asisten-
ta, doživjela transforma-
ciju u čuvenog arheologa. 
Kako sam izvori navode 
to bi bio veliki korak i ve-
lika uloga za Fibi.

V.M.

Kada biste najzagriženije fanove Ratova zvijezda pitali koga bi proglasili najve-
ćim negativcem u čitavom serijalu, jedan od potencijalnih odgovora mogao bi 
biti Dizni. Razlog za to leži u posljednjoj trilogiji, koja se u čitavom nizu aspeka-
ta udaljila od prve dvije i servirala publici nešto što obožavaoci, pogotovo oni 
stariji, nikako nisu mogli da prihvate. Istina, ni sama kompanija nije bila pre-
srećna finansijskim učinkom koji, iako prilično visok, nije ispunio nade i očeki-
vanja Diznija. 

KO JE DOSTOJNA ZAMJENA?

Ono što se za sada zna iz dosadašnjih iskustava 
jeste da je Forda vrlo teško zamijeniti što je 
pokazao film Solo: A Star Wars Story, ali i to da 
će neko definitvno morati da zamijeni veterana. 
Sa druge strane, priča o gospođici Džons izgleda 
kao jedno od logičnijih rješenja budući da bi, 
u suprotnom, serijal morao da krene ponovo i 
ispočetka, ili da se vraća u prošlost pri čemu bi 
novi glumac “popunjavao rupe” koje postoje 
u istoriji karaktera. Da li će se za sada samo 
nagađanja u vezi sa Voler Bridž obistiniti, čime bi 
ova glumica bila nagrađena za svoj uspješan rad 
ispred i iza kamere - ostaje da se vidi. Ono od 
čega fanovi strahuju je to da bi se serijal mogao 
pretvoriti u neku novu sagu o Lari Kroft sa šeši-
rom i bičem, ali sve to biće mnogo jasnije nakon 
29. jula iduće godine kada u bioskope stiže peti 
nastavak serijala koji, za sada, još uvijek nema ni 
zvaničan naziv.

INDIANA DŽONS, FOTO: filmin

ODLAZI HARISON FORD: Na pomolu 
tektonske promjene u omiljenom serijalu

Indijana Džons
postaje žensko?

Razlog zbog čega je 
Dizni počeo da se 
petlja u stvaranje 
jednog od najpo-

pularnijih serijala u isto-
riji filma leži u činjenici 
da su 2012. godine od 
Džordža Lukasa kupili 
produkcijsku kuću Luka-
sfilm. Lukas je ovaj potez 
pravdao strahom da neće 
imati snage da završi za-
početu sagu. Međutim, 
kupovinom producentske 
kuće, Dizni je preuzeo 
pravo na još jedan legen-
darni serijal. Riječ je o fil-
movima o Indijani Džon-
su. Iako se ovih dana još 
uvijek snima peti nasta-
vak u kome glavnu ulogu, 
na radost ljubitelja filma, 
ponovo igra Harison 
Ford, glasine i nagađanja 
koja stižu iz Holivuda 
sugerišu da bi još jedan 
popularni filmski serijal 
mogao krenuti u totalno 
drugom pravcu. Istina, za 
sada sve ukazuje na to da 
će i peti dio imati šarm 
prethodnih nastavaka, a 
to se prije svega duguje 
glavnom glumcu Hariso-
nu Fordu, ali i scenaristi-
ma koji su sve dosadašnje 
filmske avanture čuvenog 
arheologa uspješno zači-
nili humorom. Tako je za 
sada poznato da će priča 
hronološki biti smještena 
nakon dešavanja iz pret-
hodnog filma Indijana 
Džons i kraljevstvo kri-
stalne lobanje, odnosno u 
period šezdesetih godina. 
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Indijana DŽONS, FOTO:  Slobodna dalmacija
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Da bismo razumje-
li uticaj čokolade, 
posebno na žene, 
moramo znati 

određene podatke. Ova 
poslastica sadrži niz je-
dinjenja od kojih neka 
mogu biti i psihoaktivna, 
posebno ako se konzu-
miraju u većoj količini. 
Efekti čokolade, kao i 
kod lijekova, zavise od 
doze. Čokolada sadrži 
masti koje mogu izazvati 
oslobađanje endogenih 
molekula koji djeluju 
poput heroina i izazivaju 
osjećaj euforije.

Njemački istraživa-
či su istakli da lijekovi, 

poput naloksona, koji 
su u stanju da blokiraju 
djelovanje hemikalija 
sličnim opijatima koja 
se proizvode u trenuci-
ma dok se jede čokolada, 
sprečavaju zadovoljstvo 
povezano sa njenim 
konzumiranjem. Takođe, 
mnogima omiljeni slat-
kiš sadrži malu količinu 
neurotransmitera sličnog 
marihuani koji se naziva 
anandamid. Inače, ovaj 
molekul može lako preći 
krvno-moždanu barijeru, 
međutim nivoi u čokola-
di su vjerovatno preniski 
da bi proizveli ovakav 
efekat. Ova neodoljiva 

SLATKA EUFORIJA: 

Čokolada sadrži niz jedinjenja od kojih su neka psihoaktivna. Što žene konzumiraju više čokolade, to se 
manje zanimaju za seks! Muškarci su prijavili više seksualnog interesovanja bez obzira na količinu pojedene 
slastice, pokazala je najnovija studija. 
Prva stvar koju bi trebalo shvatiti, inače ništa što slijedi neće imati smisla, jeste da je čokolada poput 
droge. Ona je drevna hrana čije ime potiče od riječi cacahuatl. Kakao je uzgajan prije 5.300 godina u Cen-
tralnoj Americi. U nekim religijama su vjerovali da je kakao božanskog porijekla, te da je dar bogova. 
Još daleke 1648. godine, prema dnevniku engleskog jezuita Tomasa Gejdža, žene iz Čjapas Reala dogovorile 
su se da ubiju izvjesnog biskupa koji im je zabranio da piju čokoladu tokom mise. U ironičnom preokretu 
koji se desio, biskup je pronađen mrtav, nakon što mu je neko sipao otrov u dnevnu šolju čokolade, pods-
jeća se u tekstu američkih novina Psychology today (Psihologija danas). 

IMA NEKA JAKA VEZA: Uticaj čokolade 
na interesovanje žena za seks

slastica sadrži i jedinje-
nje slično estrogenu, te 
dugačku listu antioksi-
danata i protivupalnih 
sastojaka.

Za razliku od efekata 
koje izaziva kod muška-
raca, žene češće tvrde da 
im čokolada može podići 
raspoloženje. U istraži-
vanju stranih i američkih 
studenata i njihovih ro-
ditelja, 14 odsto sinova i 
očeva i 33 odsto kćerki i 
majki dalo je stav da li su 
ovisni o čokoladi. Čini se 
da žene imaju jaču želju 
za čokoladom, posebno 
kada je nivo progestero-
na u krvi visok.

Čokolada takođe sa-
drži fenetilamin, molekul 
koji podsjeća na amfe-
tamin, kao i neke druge 
psihoaktivne stimulanse. 
U sebi ima male količi-
ne aminokiseline tiramin, 
koja može snažno iza-
zvati oslobađanje adre-
nalina, povećati krvni 
pritisak i broj otkucaja 
srca, te izazvati mučninu 
i glavobolju. Konačno, 
čokolada sadrži teobro-
min i malo kofeina. Kao 
posljedica svih ovih he-
mikalija koje se nalaze u 
čokoladi, u tijelu se može 
pojaviti visok krvni priti-
sak, ubrzano lupanje srca, 

skromna euforija i pove-
ćano uzbuđenje.

Nedavno istraživanje 
je bilo usmjereno na vezu 
između čokolade i seksu-
alnog interesovanja kod 
žena i muškaraca. Oso-
be oba pola, starije od 
20 godina, popunile su 
anketu o konzumiranju 
čokolade i interesovanju 
za seks (na skali od 0 do 
10). Rezultati su potvrdili 
i ovo! Žene koje su češće 
jele čokoladu prijavile su 
značajno manje intereso-
vanje za seks (P=0,03). 
Ovakva veza nije primi-
jećena kod muškaraca. 

M.N.

Isto uzbuđenje i užitak, 
ali na jedno bi trebalo da pazite!


